
BENESTAR SOCIAL

1376-000030-002679/2023
APROVACIO CONVOCATORIA I ORDRE DEL DIA DE LA SESSIO ORDINARIA

DEL CONSELL MUNICIPAL DE LES PERSONES, 25 D'ABRIL DE 2023

ACTA SESSIÓ ORDINARIA DEL CONSELL MUNICIPAL DE LES PERSONES
DE L’AJUNTAMENT DE SITGES 
LEGISLATURA 2019-2023

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ

Núm.: 7
Caràcter: Ordinària 
Data: 25.04.2023
Hora: 18.30h
Lloc: Espai Jove. 

MEMBRES DEL CONSELL MUNICIPAL DE LES PERSONES:

ASSISTENTS:
Joan Salvany. Mancomunitat TEGAR
Francisco Dominguez. AMIS
Laia Anguera Ave Maria
Vanesa Cano i Miguel Angel. Activament
Albert Viñas. Caritas
Rosa Becquers i Anni Bordell. DMD

Jaume Monasterio. ERC
Guillem Escolà. SGI.
Elizabeth Perez. PSC.

Silvia Alba Gonzalez. Cap de Drets Socials, Ciutadania i Igualtat
Fermí Sanchez . Cap d’Àrea de Serveis a les Persones
Mireia Paretas. Cap de Drets Civils.
Anna Serra i Vidal. Secretaria. 

Serveis
Lluis Villanueva. Espai Divers. Trans Sitges. 

EXCUSEN ASSISTÈNCIA:

Teresa Garcia. SOS a la Capacitat Intel·lectual
Sara Carbonell. Locomotora 21.
Dolors Garcia. Autisme amb Futur
Carme Garcia Pey. Associació de Dones de Sitges
Catherine Zucher. Ocularis
Rosa Tubau. Junts x Sitges
José Tendero. Regidor no adscrit.
Ignasi Rubí. Regidor no adscrit

ORDRE DEL DIA: 

1. Roda d’entitats.
2. Presentació de projectes de la Regidoria
3. Balanç de la legislatura i tancament del Consell.
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ:

La Sra. Júlia Vigó dona la benvinguda a l’últim Consell del mandat i avança que hi
haurà  una  alteració  de l’ordre  del  dia  degut  a  que  com que ja  estem en  període
electoral no es pot fer un balanç de l’any tot i que sí explicarem alguns dels serveis i
projectes realitzats a nivell tècnic. 
Com ja s’ha fet en altres ocasions, anem presentant serveis que estan vinculats a la
nostra regidoria. I en aquest cas  es fa la presentació del servei d’acompanyament
emocional TranSitges. 

Primer. Roda d’entitats.

La Sra. Júlia Vigó dona veu a les entitats fent una primera roda on totes expliquen què
han fet de nou. 

El  Sr.  Joan Salvany representant  de la  Mancomunitat  TEGAR explica  que és  una
entitat de referència per les persones amb diversitat funcional. Actualment el seu CET
(Centre Especial de Treball) ha crescut molt, i ja té 160 persones contractades més
100 professionals. 
També explica que estan treballant en diversos projectes però, vol presentar-ne un que
li fa especial il·lusió. La Fundació Mas Albornà, amb la que col·laboren, ha rebut una
herència amb una casa al centre de Sitges. I col·laborant entre diferents entitats volen
treballar per a fer una residencia de respir per a unes 12 persones. El projecte és
transversal i està obert a altres entitats i noves propostes ja que disposen d’un espai
molt interessant amb uns baixos amb possibilitats d’ocupació. Pendents d’una propera
reunió amb l’Ajuntament. 

El Sr. Francisco Dominguez d’AMIS explica que la seva és una entitat de pares i mares
i  de  persones  amb  diversitat  funcional  que  bàsicament  es  dedica  a  fer  activitats
adreçades als nois i noies. Destaca la parada de St. Jordi on nois i noies van poder
vendre manualitats fetes per ells mateixos i  llibres de segona mà. Altres activitats,
esplai  a  l’estiu  i  Setmana  Santa,  una  escapada  a  la  neu  i  alguna  activitat  entre
setmana. Com a entitat també participen a la Plataforma per una societat inclusiva i el
Moviment Vida Independent. 

El Sr. Albert Viñas representant de Caritas Parroquial de Sitges. És una entitat molt
antiga al municipi i segueix atenent a les famílies mes necessitades. Els serveis amb
més pes són el CDA (Centre de Distribució d’Aliments) i el servei d’acollida a famílies,
que no afluixa.  Entre la  pandèmia i  la gran acollida de persones que venen de la
guerra d’Ucraïna i que han arribat moltes famílies buscant asil polític. Des de Caritas
es  fa  un  acompanyament  en  moments  complicats.  Partint  de  les  necessitats  s’ha
augmentat algun servei com el cas de l’alfabetització en català per  donar suport a
persones nouvingudes. El curs que fan no és homologat però és un reforç coordinat
amb l’escola  adults  per  tal  que els  resulti  útil  per  treure’s  desprès  el  Certificat  de
Primera Acollida. També han duplicat el nombre d’alumnes que fan reforç escolar en
especial infants nouvinguts que necessiten ajuda.
Un altre tema important i que encara té molt a treballar són les persones sense llar. Es
van aconseguint coses però en falten moltes. Aquest és un dels temes a tractar a
futurs consells o governs. 
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El Sr. Miguel Angel ve representant Activament. Explica que havia estat actiu fa uns
anys a Sitges. Activament és una associació en primera persona de Salut Mental i com
a tal, té alt-i-baixos i ritmes diferents segons les temporades. Explica que aquest és un
moment de pujada, des del mes de gener ja van començar a fer coses a Vilanova.
S’han tornat a obrir activitats que ja s’havien fet com ara el GAM (Grup d’Ajuda Mútua)
i alguna activitat a nivell oci, com senderisme, teatre... En 4 mesos la gent s’ha animat.
Ara volen obrir nous camins i fer això mateix a Sitges per anar ocupant l’espai de salut
mental  del  Garraf.  Estan  satisfets  perquè  l’Administració  col·labora  els  han  deixat
participar en centres cívics etc. La intenció és mantenir i anar creixent. 

La Sra. Laia Anguera ve coma representant de la Fundació Ave Maria. La seva tasca
principal és la residència de persones amb diversitat funcional. Ara mateix compta amb
66 places ocupades, i estan a l’espera de l’aprovació de 4 més per arribar a 70 que és
el topall. A nivell futur estan pendents de l’ampliació de la zona de tallers i activitats.
Faran obres per  fer  un nou pis  sobre els  mòduls de tallers  i  activitats  per  manca
d’espai. Això permetrà treballar amb uns grups més flonjos. 
També explica que estan a punt d’ocupar 3 noves llars amb suport en breu. 

Representant a DMD (Dret a Morir Dignament), Anni Bordell explica que la seva entitat
treballa per ajudar a la gent a parlar de la mort, que encara és un tema força tabú.
Tenen hores de despatx a Drets Civils  cada dilluns de 18 a 20 h per atendre les
demandes. 
La Sra.  Rosa  Becquers  explica  que  els  tallers  Parlem-ne serveixen per  difondre  i
informar perquè tothom conegui el document ultimes voluntats i drets del pacient. Són
uns tallers gratuïts adreçats a tothom. Es fan habitualment al Casal Joan Maragall i
també  se  n’ha  fet  a  l’Associació  Dones  de  Sitges.  Si  hi  ha  demanda,  es  poden
desplaçar i fer-ho a altres llocs també. 
Altres activitats que han fet ha estat la participació a les Jornades de Drets Humans al
desembre  i  una  xerrada  sobre  llei  eutanàsia.  Valoren  molt  paradetes  de  la  Fira
d’entitats per arribar a la gent. 
També es va fer l’obra de teatre  Celebraré mi muerte de Marcos Hourmann que va
tenir molt d’èxit i que el col·loqui que genera desprès és molt interessant. L’obra dona
peu a preguntar. El teatre Prado estava   ple. És un tema que la gent se’n preocupa, té
interès i cal espai per parlar-ne. 

Segon. Informacions diverses de la Regidoria. 

La Sra. Júlia Vigó explica que a l’estar en període electoral farà només un breu resum
de les respostes que donem a demandes que s’han fet en altres consells. 

Agafant el fil que s’havia pres en anteriors consells, especialment les demandes de
SOS a la Capacitat Intel·lectual de tenir dades i un espai propi on poder parlar de
diversitat funcional i salut mental i tenint en compte que ara ja disposem dels plans
obligats per llei que són el Pla d’Igualtat i el Pla LGTBI, aquest any des del Servei de
Drets Civils hem demanat el suport a la Diputació de Barcelona per fer una Diagnosi
de Salut Mental i Diversitat Funcional. Encara no tenim resposta, però suposem que
en breu arribarà. 

Altres coses a nivell d’informació pública del 18 d’abril fins el proper 18 de maig està
oberta la inscripció als habitatges del fons d’inclusió social de l’Ajuntament de Sitges.
Es tracten d’habitatges  per a persones no només amb vulnerabilitat econòmica, sinó
també social. Estan adreçats a un perfil determinat ja que tindrà suport socioeducatiu
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vinculat als Serveis Socials. Ara mateix hi ha 10 habitatges i a finals d’any n’hi haurà
una més, un total d’11. 

La Sra.  Julia  Vigó també explica  que els  ajuts  vinculats  a  la  nostra  regidoria  han
començat el dia 24 d’abril, amb els destinats a llibres i material escolar i aniran seguint
un cada mes amb les següents dates:
Del 25 de maig al 23 de juny - Ajut per a famílies monoparentals i famílies nombroses
Del 26 de juny al 26 de juliol - Ajut per pensió no contributiva monoparentals (PNC) i
pensions mínimes.
Del 27 de juliol al 27 d’agost - Ajuts per a persones amb discapacitat igual o superior a
49%

Donant  resposta a la  demanda que feia abans Caritas parlant  de la  necessitat  de
treballar  amb més intensitat  el  tema de les persones sense llar,  la  Sra.  Júlia  Vigó
explica  que  des  d’aquest  any  ja  no  és  un  projecte  pilot,  tenim  dues  educadores
treballant a peu de carrer per atendre’ls. Però que ens hem trobat que el carrer és un
espai més insegur ja que no sempre trobes la persona quan la vols trobar. I per aquest
motiu es vol crear un centre de dia per persones sense llar on poder-les atendre amb
condicions on també hi  hagi  esmorzar,  servei  de bugaderia i  possiblement  dutxes.
Aquest espai també permetria fer millors coordinacions amb altres serveis com salut,
salut mental, policia i treballar per a la mediació comunitària ja que el sensellarisme
provoca molts problemes de convivència. 
Per treballar precisament el rebuig, es va voler iniciar el projecte utilitzant un espai de
Creu Roja que al fer ja atenció a aquests col·lectius pot generar menys problemes al
veïnat que ja hi està més avesat. Però malauradament és un espai no accessible i per
tant cal fer-hi obres. 
Un altre espai  que s’ha valorat  pel  projecte és el  que ocupava l’antic  Agrupament
Escolta  que  s’ha  dissolt.  Ja  s’ha  parlat  amb Escoltes  de  Catalunya  per  la  cessió
d’espai però sembla que estava aparaulat amb el Parc de Bombers Voluntaris i no
podrà  ser  tampoc.  La  Sra.  Júlia  Vigó  entén  que  el  sensellarisme  és  una  de  les
principals preocupacions dels ciutadans de Sitges i això ha quedat palès també amb
l’enquesta publicada a l’Eco de Sitges de la setmana anterior. 

La Sra. Silvia Alba, Cap de Departament de Benestar Social, explica que els servies
que atenen les persones sense llar estan molt vinculats a les dutxes que per ara es fan
al pavelló esportiu i el menjador social. També s’ha treballat durant la campanya de
fred que es va activar el mes de febrer i que aquest any ha durat uns quinze dies. S’ha
pogut  observar que el  fet  de vincular-se al  servei ha fet  que una de les persones
finalment  hagi  acceptat  un ingrés psiquiàtric  i  que desprès hagi  tornat  al  seu país
doncs es va poder fer contacte amb la família.  Es valora la necessitat de disposar
d’aquest espai de relació i acompanyament que sigui una mica més fixe i fora dels
serveis socials habituals. Es un col·lectiu molt inestable i aquest projecte ens ajudaria
molt a millorar tant la convivència com la seva pròpia salut física i mental. 

El  Sr.  Albert  Viñas  de  Caritas  Parroquial  entén  que  es  generin  problemes  de
convivència especialment amb els embalums que acaben a la via pública i les olors
que es generen. Sap que és un tema complicat i  que està molt  vinculat a la salut
mental  però valora que cal aquest  espai d’atenció,  ja que el  fet  de poder atendre,
facilita la creació d’un vincle i pot ajudar a fer canvis i millores. 

La Sra. Júlia Vigó explica que el pes de la situació de les persones sense llar és la
convivència veïnal i els problemes que es generen a la via pública. I aquest espai vol
ajudar a generar espais de confiança per poder fer aquests canvis. 
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La  Sra.  Silvia  Alba  valora  el  fet  d’obrir-se  a  treballar  l’atenció  comunitària.
Malauradament no serà un tema que es pugui tancar. La societat és excloent envers
les persones que no són capaces d’arribar i les grans ciutats estan expulsant molts
d’aquests col·lectius. En aquest sentit, la Generalitat ja està veient què ens ve i ha
obert una fitxa específica al contracte programa sobre el sensellarisme. Des de Sitges
tenim una particularitat i és que hi ha bona entesa entre les persones sense llar, en
general i això provoca encara més problemes de convivència perquè s’ajunten i fan
més soroll i generen més molèsties. Des del servei s’han contractat extres de neteja
d’espais quan ha calgut.  Entén que els veïns vulguin la  solució immediata però el
col·lectiu té un ritme de treball més lent i cal respectar els seus ritmes si es volen fer
canvis reals. 

La Sra. Júlia Vigó diu que aquests són deures que queden per la propera legislatura.
Sap  que  Vilanova,  que  disposa  de  molts  més  serveis  que  Sitges  també  tenen
dificultats.  La  gent  vol  que  s’arregli  però  que  no  estigui  al  costat  de  casa.  Saber
conviure vol dir  treballar l’estat d’opinió de la població, trobar els espais adequats i
treballar per a la convivència. 

I  arrel  del comentat  pel  Sr.  Albert  Viñas sobre l’asil,  la Sra.  Júlia Vigó explica que
portem temps detectant des de Drets Civils que hi ha moltes persones que venen a
parar a Sitges mentre demanen asil per motius LGTB. Si des de Serveis Socials es
gestionen les llars de salut mental de la Fundació Ave Maria i es disposarà del Fons
d’Habitatge Social,  des de Drets Civils  tindrem l’oportunitat  de gestionar  un pis  no
només per aquest col·lectiu sinó  també per persones ateses a drets per altres motius
com ara la violència masclista. L’ajuntament ha rebut el 50% d’una herència i podrem
comprar el pis al 50% del preu de mercat per atendre aquests col·lectius.

La Sra. Júlia Vigó presenta al Sr. Lluis Villanueva d’Espai Divers. 

El Sr. Lluis Villanueva explica que el grup TranSitges es va iniciar el mes d’octubre o
novembre  de  l’any  passat.  Des  del  SAI  (Servei  d’Atenció  Integral  –  servei  de
l’ajuntament de Sitges que atén el col·lectiu LGTBI del municipi) s’havia detectat un
seguit de persones trans del municipi que verbalitzaven la necessitat de trobar-se i per
això es va obrir el treball amb ell que és psicoterapeuta i educador social.  El projecte
es basa en el  creixement personal i  l’acompanyament en l’equilibri  personal,  l’àrea
emocional i també corporal. Tot i que es va començar amb persones més joves, el
grup és obert i també hi ha arribat alguna persona de més edat que estava interessada
en anar generant grup. 
El grup es troba cada quinze dies les tardes de dimecres de 16.30 a 18.30 h a Drets
Civils. Espai confidencial, lliure de judicis i obert a la diversitat. 
Els objectius de treball son:
Espai segur i de confiança on compartir vivències i les seves necessitats. En alguns
casos han començat la transició, en altres encara no i els ajuda poder compartir les
serves experiències. 
Espai d’assessorament i orientació. Tot i que els joves estan molt avançats en segons
quins aspectes, molts han verbalitzat que la informació l’han buscat per si mateixos.
Tot  i  que  hi  ha  el  SAI  per  resoldre  dubtes,  el  grup  ha  ajudat  a  poder-se  obrir  i
verbalitzar dubtes i poder-se acompanyar. 
Espai inclusiu on no hi hagi transfòbia. No és només que les persones trans s’han
d’integrar a la societat,  és la societat  que ha d’incloure.  El fet  d’explicar les seves
vivències  ens  fa  veure  a  nosaltres  com a  Ajuntament  com podem treballar  per  a
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canviar el context i fomentar la inclusió. I a la vegada donar eines i recursos personals
per afrontar aquestes vivències.
El Sr. Lluis Villanueva també explica que les demandes dels joves del grup TranSitges
estan encarrilades bàsicament a tenir un espai de referència per les persones trans a
Sitges. Entenen que el col·lectiu trans no té tant a veure amb l’orientació sexual com
els altres col·lectius LGBI i que en canvi es treballa més la identitat sexual i el cos.
També volen que altres persones es puguin  adreçar  al  col·lectiu  i  que ells  puguin
explicar el que han viscut perquè no hi hagin de passar altres joves. La voluntat de
compartir  experiències és molt  gran.  Volen anar  als  instituts  i  oferir  una visió més
crítica. 

La  Sra.  Mireia  Paretas  explica  que  aquest  grup  no  ha  nascut  del  no  res,  que  ja
valoràvem la necessitat de suport psicològic pel col·lectiu LGTBI des de l’any 2018.
Primer es van fer  convenis amb dues entitats però no van acabar de funcionar.  A
Sitges, tot i que pugui semblar el contrari, no tenim una gran cua de gent demanant
aquest servei. Però a partir del 2022 es troben dos col·lectius amb els que començar a
treballar. Un és els joves que demanen asil per temes LGTBI (9 casos l’any 2022) i els
joves trans. 
Tot i que és un grup petit volem anar obrint. Ara que ja ha aterrat i ha començat a
funcionar, treballarem des del SAI per fer-ne difusió a les escoles i instituts. Segueix
sent un grup obert a nous plantejaments i que s’adapta a les necessitats.
Explica  també  que  cal  fer  molta  difusió  i  demana  a  les  entitats  que  adrecin  les
persones al SAI per poder-los vincular al grup. 

El  Sr.  Lluis  Villanueva  explica  que  els  joves  tenen  molta  necessitat  d’escoltar  les
experiències i vivències dels altres. Està obert també a persones que dubten sobre la
seva sexualitat. 

La Sra. Júlia Vigó diu que és un grup que va creixent i que espera que vagin creant el
que realment volen ser. 

Tercer. Precs i Preguntes

La Sra. Júlia Vigó passa al tercer punt i pregunta si hi ha algun prec o pregunta. 

La Sra.  Silvia  Alba explica que ens costa molt  que vinguin les entitats als  darrers
consells i que potser valorem la possibilitat de canviar horaris. Un cop es creï el nou
Consell Municipal amb el nou equip de govern, buscarem alguna manera de valorar
els millors horaris per a participar. 

La Sra. Júlia Vigó torna a prendre la paraula per explicar que tot i que els consells se
celebren el mes de maig o juny i al novembre, aquest any ens hem avançat una mica
per poder fer el comiat abans de les eleccions. A nivell personal, explica que està molt
contenta d’haver conegut a totes les entitats i els dona les gràcies perquè la manera
de relacionar-se l’ha fet sentir-se molt a gust. Que no sempre es troba aquesta acollida
i en dona les gràcies. 
Com a vessant més institucional, sap que hi ha coses que no canvien ni en 4 anys ni
de vegades amb 8,  12 o  25.  Però  que està  molt  satisfeta de deixar  un equip  de
treballadores i caps que fan una bona feina, pensant en les persones de Sitges amb
una  visió  social.  I  també  torna  a  agrair  la  proximitat  i  compromís  de  les  entitats
vinculades a la nostra regidoria. 
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BENESTAR SOCIAL

1376-000030-002679/2023
APROVACIO CONVOCATORIA I ORDRE DEL DIA DE LA SESSIO ORDINARIA

DEL CONSELL MUNICIPAL DE LES PERSONES, 25 D'ABRIL DE 2023

La Sra. Rosa Bécquer de DMD dona també les gràcies a la regidora perquè com a
entitat s’han sentit molt recolzades. 

El Sr. Albert Viñas també dona les gràcies a la regidora per la tasca feta. 

I sense més particular, es tanca la sessió.

Sitges, a data de la signatura electrònica 

Vist i Plau 

Mireia Paretas Ojeda
Cap de Servei de Drets Civils

Silvia Alba Gonzalez
Cap de Departament de Benestar Social

Júlia Vigó Pascual
Regidora de Drets Socials, Ciutadania i Igualtat
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